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NOTISER

M iljöanpass
ning kan
aldrig bli

det viktigaste i ett före-
tags produktutveck-
ling. Andra prestanda
är mer basala och mås-
te komma i första rum-
met.

Thomas Magnusson
vid Linköpings univer-
sitet har granskat ut-
vecklingen av en hy-
bridbil (Toyota Prius)
en gasturbin med låga
utsläpp (GTX 100 från
ABB Stal, numera Als-
tom Power) och några
typer av mikroturbiner

Prestanda går före miljöanpassning

Nordens störstamiljökonferens – arrange-
ras den 8-10 september 2003  Svenska
Mässan, Göteborg.

Arrangemanget  kommer att innebära en säll-
synt god möjlighet för svenska miljöföretag att
plöja nya exportfåror. Eller vad sägs om 300-
600 internationella upphandlare och inköpare,
som reser till Göteborg från en rad olika länder,
enbart för att hitta smarta och innovativa lös-
ningar på sina olika miljöproblem?

Detta sker tack vare att man i år har vävt sam-
man Ecology med EcoProcura, den stora interna-
tionella konferensen för myndigheter, beslutsfat-
tare, inköpare och leverantörer.

Att det finns en växande exportmarknad för
miljöteknik är uppenbart. Hårdare miljökrav,
miljölicen-siering, grön upphandling och han-
deln med utsläppsrättigheter har skapat stor ef-
terfrågan på nya lösningar. Skillnaden mot tidi-
gare är att det nu är helt naturligt för en kom-
mun eller en region att ha egna miljöprogram
och egna ”gröna” direktiv vid upphandlingar
och inköp.

– Vi är därför säkra på att Göteborg i septem-
ber blir den viktigaste arenan i Europa för fram-
åtriktat miljöarbete bland myndigheter och före-
tag, säger Niklas Rosén, projektledare

– Vi räknar med 300-600 utländska delegater
under den internationella konferensen EcoProcu-
ra.

Utställningen arrangeras i anslutning till kon-
ferenserna för att alla deltagare skall ha möjlig-
het att träffa utställarna i pauserna.

 8 - 10 september 2003

för småskalig kraftge-
nerering. Resultaten
presenteras i hans dok-
torsavhandling i indu-
striell organisation vid
Ekonomiska institutio-
nen.

Toyota Prius som
lanserades i Japan
1997 drivs med en
kombination av för-
bränningsmotor och el-
motor. Den har hittills
sålts i 120 000 exem-
plar världen över, och
är fortfarande vid si-
dan om Honda Insight
den enda hybridbilen
som finns på markna-

den.
För Toyota har Prius

blivit en prestigepro-
dukt som förändrat
imagen från ”tråkigt”
till ett intressant hi-
tech-företag. Den har
en framträdande plats i
bolagets marknadspro-
fil. Däremot har den
inte blivit någon kassa-
succé.

—I och med att mil-
jökraven inte i första
hand kommer från an-
vändarna, är det svårt
för ett enskilt företag
att ta på sig ansvaret
för att utveckla miljö-

vänliga produkter. Po-
tentialen ligger i att få
myndigheter att inse
vad som är tekniskt
möjligt, och få dem att
stifta lagar efter det,
säger Thomas Magnus-
son.

 I sin studie har han
intervjuat ett stort an-
tal aktörer i företagen.
En slutsats är att den
tekniska utmaningen
oftast är mer lockande
för ingenjörerna än att
bidra till en bättre mil-
jö.

I Sverige satsar sta-
ten 1,8 miljarder kro-

nor på det s k Gröna
bilen- projektet. Större
delen av pengarna har
gått till Volvo, Saab
och Scania. Enligt
Thomas Magnusson
skulle pengarna göra
mer nytta hos mindre
komponenttillverkare.

—Någon svensk bil-
tillverkare kommer
ändå aldrig att kunna
ta fram en helt egen
miljöbil, säger han.

Avhandlingen heter
Managerial Challenges
in Environmental Inn-
ovation.

Kalkning av
skogsmark är
ett sätt att mot-

verka försurning. Men
risken finns att man
samtidigt ökar läcka-
get av kväve till vatten
och luft.

Ekologen Jenny
Bäckman vid Linkö-
pings universitet har
tagit hjälp av jordbak-
terier för att studera
förloppet.

Resultaten, som re-
dovisas i hennes dok-
torsavhandling, tyder
på attmåttligt kvävebe-
lastade skogar tål kalk-
ning, medan metoden
är olämplig exempelvis
vid svenska västkusten.

I marken förekom-

mer kvävet bland an-
nat i form av ammoni-
um, som bakterierna
omvandlar till nitrat.
Detta ämne är i stora
mängder en miljöbov
som orsakar övergöd-
ning i sjöar och hav.
Det kan också om-
vandlas till lustgas,
som är en växthusgas.

Jenny Bäckman har
använt DNA-analys
för att identifiera bak-
terier ur jordprover
från två lokaler i Små-
land och två i Halland.
DNA:t ”skakas” ur
provet med hjälp av
små glaskulor, följt av
centrifugering. Med
metoder som PCR-ko-
piering och sekvense-

Bakterier varnar för kväveläckage
ring kan sedan de olika
bakteriepopulatione-
rna skiljas ut genetiskt.

I de kalkade försöks-
ytorna var popula-
tionerna betydligt fler
än i de opåverkade
kontrollytorna. Det
innebär att mer nitrat
kan frigöras och risken
för kväveläckage blir
större.

Allra mest påtaglig
blir effekten om sko-
gen huggs ned efter
kalkning. Då finns
inga träd som kan suga
upp den ökande mäng-
den lättrörligt kväve.

Avhandlingen heter
Nitrification and Nitri-
fying Bacterial Com-
munities in

Miljöminister
Lena Som
mestad har

med 15 företag och
fyra kommuner - gjort
en överenskommelse
om åtgärder för att
skapa en hållbar bygg-
och fastighetssektor.

Överenskommelsen
är unik och har tagits
fram i en dialog - Byg-
ga-bo-dialogen - mel-
lan regering, företag
och kommuner som

pågått i tre år.
Överenskommelsen

innebär att tre områ-
den prioriteras i arbe-
tet med att skapa en
hållbar utveckling
inom bygg- och fastig-
hetsektorn:

1. Effektiv energian-
vändning,

2. Effektiv resursan-
vändning,

3. Hälsosam innemiljö.
Dessutom kommer

åtaganden att görs

inom samhällsplane-
ring, upphandling av
byggnadsdelar, garanti-
former, nya sätt att ar-
beta inom bygg- och
förvaltningsprocessen,
fastighetsförvaltning,
miljöklassning av bygg-
nader, forskning, ut-
veckling och utbild-
ning.

Ytterligare informa-
tion om Bygga-bo-dia-
logen finns på:
www.byggabodialogen.se

Unik överenskommelse mellan
regering, företag och kommuner


